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ikke tale, bare snakke

Den evige ildsjæl Bodil 
Buhelt hjælper det danske 
sprog på vej i sin snakkeklub 
for udlændinge

Plastfri bamser til 
bryggebørn

Brygge-startup vil redde små 
børn fra mikroplast med 
polyesterfrie puttebamser

Ny sti på Fælleden

Grundejerforeningen Artil-
lerivej Syd foreslår en ny 140 
meter lang grussti fra Hilmar 
Baunsgaards Boulevard til 
Amager Fælled

16. november 2023 
31. ÅrGAnG  nr. 13

• Du får en fast behandler, som kender dig 
• Vi byder altid velkommen med et smil
• Moderne klinik med afslappende atmosfære
• Centralt på Bryggen - tæt på metro og bus

Kigkurren 8G, 1. sal, Kbh S  
 islandsbrygge@tandlaegen.dk  
tandlaegen.dk/islandsbrygge

tandlægen.dk Islands Brygge - personlig service og nærvær 

70 400 597 

Bryggens bogskab vendte sidste side
Efter seks og et halvt år med genbrug og litteratur-udveksling i Havneparken skriver det populære bogskab sig nu 
ind i brygge-historiebøgerne

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Thomas Christoffersen
redaktion@bryggebladet.dk

Den næstsidste dag i 
oktober blev den aller-
sidste dag for Bryggens 
Bogskab, der har stået 
i Havneparken nord for 
Kulturhuset Islands Bryg-
ge i seks og et halvt år. 
Bogskabet blev bygget af 
Thomas Christoffersen 
og Søren Magnussen; to 
Brygge-ildsjæle med hæn-
derne godt skruet på. I de 
mellemliggende år har de 
løbende vedligeholdt ska-
bet, men også bidraget til, 
at bogskabet altid bugne-
de af bøger. 

Det populære bogskab 
har udover at være en dele-
økonomisk central for lit-
teratur også været et livligt 
samlingspunkt for bryg-
geboere i alle aldre og om-
drejningspunkt for mange 
samtaler på kryds og tværs. 

Men mere end seks år 
udenfor i regn, riv og rusk 
har desværre tæret på træ-
konstruktionen. Så selvom 
skabet på mirakuløs vis kla-
rede sig igennem den store 
oktoberstorm med kun 
mindre skader, har Thomas 

Christoffersen og Søren 
Magnussen i den seneste 
tid kunnet konstatere både 
råd og svamp flere steder i 
bogskabet. Skabet var ved 
at være træt, mere end hvad 
der kunne klares uden at 
skille det helt ad og udskifte 
store dele af dets indre træ-
værk. 

Bogskabet længe leve
For at undgå, at bogska-
bet skulle stå og forfalde 
langsomt over tid, beslut-
tede de to bog-bagmænd 
i stedet at afvikle skabet. 
Derfor blev det pillet ned 
den 29. Oktober, og Tho-
mas Christoffersen og Sø-
ren Magnussen takkede af 
efter seks og et halvt år i 
bogskabets tjeneste. 

Hvorvidt bogskabet gen-
opstår i version 2.0 afhæn-
ger af, om nogen samler 
stafetten op og gør det nød-
vendige benarbejde med at 
søge tilladelse, skaffe mid-
ler samt at bygge og ved-
ligeholde skabet løbende. 
Flere lokale har vist forsig-
tig interesse i at videreføre 
skabet, men ingen har end-
nu meldt ud om et konkret 
projekt. 
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Lokaludvalg støtter 
fri weekend-
parkering på 
Fælleden

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

I februar blev der pludselig 
indført tidsbegrænset par-
kering på fire timer døgnet 
rundt på de to runde par-
keringspladser på Amager 
Fælled syd for Rundholtsvej. 
Begrundelsen var dengang, 
at parkeringspladserne var 
forbeholdt gæster på Ama-
ger Fælled og i mindre grad 
beboere i området Artil-
lerivej Syd. Det vakte stor 
utilfredshed i området. En 
utilfredshed, der blev delt 
af partiet Venstre, hvorfor 
partiets medlem i Teknik- 
og Miljøudvalget, Louise 
Theilade Thomsen, i juni 
stillede et såkaldt medlems-

forslag om at begrænse tids-
begrænsningen til kun at 
gælde mellem klokken 8 og 
17 på hverdage, således at 
der er fri parkering om nat-
ten samt i weekends. 

Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen har sidenhen bedt Ama-
ger Vest Lokaludvalg om at 
tage stilling til, om forslaget 
er en god idé. Og på et møde 
i oktober valgte lokaludval-
get at bakke op om Venstre-
forslaget. Ved samme lejlig-
hed udtrykte lokaludvalget 
ønske om, at der etableres 
et offentligt toilet ved parke-
ringspladserne. Medlems-
forslaget vil blive taget op 
igen på et fremtidigt møde i 
Teknik- og Miljøudvalget.

Amager Vest Lokaludvalg bakker op 
om forslag fra Venstre om at lempe 
på den tidsbegrænsede parkering på 
to p-pladser på Amager Fælled

 

P
➜

PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Metro-målinger i Axel Heides Gade

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Den næste store udvidelse 
af Københavns metronet, 
M5, slår et smut under Is-
lands Brygge, hvor en ny 
station er planlagt i Axel 
Heides Gade i Havnestad. 
Åbningen ligger mange år 
ude i fremtiden, men arbej-
det på linjen er nu rykket 

fra papiret og ud i virkelig-
heden, hvor der i oktober 
og november er blevet lavet 
målinger af jordbunds- og 
grundvandsforhold dér, 
hvor de kommende statio-
ner og skakte forventes at 
blive placeret. Blandt andet 
i midterrabatten i Axel Hei-
des Gade, hvor en borerig 
og en mandskabsvogn hol-
der parkeret, mens forun-
dersøgelserne bliver fore-

taget. 

skal måle i tre år
Arbejdet tager to til fire 
uger ved hver planlagt sta-
tion, og der bliver lavet to 
til fire boringer på mellem 
25 til 40 meter. Bagefter 
bliver der placeret måle-
udstyr i hullerne, der skal 
holde øje med grundvands-
standen de næste 3 år. Alle 

hullerne bliver dækket af et 
brønddæksel. 

Selve borearbejdet bliver 
foretaget mellem klokken 
9 og 16, og naboer til bo-
ringerne vil kunne opleve 
nogle støjgener. 

De første skridt på vejen mod en ny metrostation i Havnestad bliver 
taget, når metroselskabet i løbet af efteråret undersøger jordbunden og 
grundvandet i Axel Heides Gade

Bilejere i HF Bryggen får parkeringsro i 
sommersæsonen
Københavns Kommune giver nu mulighed for, at kolonihaveejere i 
tidsbegrænsede parkeringszoner kan få en ny sommer-parkeringslicens. 
Heriblandt HF Bryggen på Artillerivej

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der bliver indført tidsbe-
grænset parkering flere og 
flere steder i byen, og det 
skaber problemer for bileje-
re i haveforeninger i og om-
kring de berørte områder. 
Men i sidste uge traf poli-
tikerne i Teknik- og Miljø-
udvalget en beslutning, der 
vil bringe lettelse til koloni-
haveejere i tidsbegrænsede 
parkeringszoner, herunder 
beboere i HF Bryggen på Is-
lands Brygge. Fremover får 
kolonihaveejere i de berørte 
områder nemlig mulighed 
for at få en såkaldt ‘som-
merlicens’, der giver dem 
mulighed for tidsubegræn-
set parkering i den tidsbe-
grænsede zone, hvor deres 

haveforening ligger, i perio-
den fra 1. april til og med 31. 
oktober. Dog kun én licens 
per have. 

HF Bryggen ytrede be-
kymring om parkeringspro-
blematiken allerede i 2018, 
da der blev indført tidsbe-
grænset zone i bydelen Hav-
nestad på Islands Brygge. 
Nu, fem år senere, skrider 
politikerne så til handling. 

Teknik- og miljøborgme-
ster Line Barfod (EL) er 
tilfreds med, at der nu er 
fundet en løsning for koloni-
haveejerne:

- Det er nødvendigt at 
indføre tidsbegrænset par-
kering i København, fordi 
vi døjer med alt for meget 
trængsel, forurening og 
støj, men løsningen skal 
selvfølgelig ikke ligge de 
kolonihaveejere, som er 

afhængige af at have deres 
bil med sig i kolonihavesæ-
sonen, til last. Derfor er der 
enighed om at tilbyde en 
sommerlicens til de koloni-
haveejere, som måtte have 
et behov, siger hun.

en kvart million
Fordi kolonihaveejere ikke 
automatisk registreres i of-
fentlige registre, kræver 
den nye sommerlicens-ord-
ning et nyt IT-system. Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
forventer, at det kommer til 
at koste 250.000 kroner. 

Ordningen omfatter i alt 
otte kolonihaveforeninger, 
herunder HF Bryggen. 

DIN ANNONCE I 

42 41 96 01 

Thorshavnsgade 12 
Åbningstider: Tirs-Fre 11-17.30 & Lør 10-14 
www.formverk.dk

KUNSTHÅNDVÆRK  
PÅ BRYGGEN

Ulrike Ramin

Gurli Elbækgaard

Årsmøde
i Borgerforeningen/Lokalrådet

torsdag den 23. november kl. 19:00
i Kulturhuset Islands Brygge

Mødet holdes i Symfonien

Forslag til dagsorden:
1. Valg af dirigent
2. Godkendelse af dagsorden
3. Beretning
4. Regnskab
5. Vedtægtsændringer
6. Valg
7. Eventuel

Beretningen udsendes inden mødet, således at vi får god 
tid til debat om forhold på Islands Brygge

Mere information på: www.islandsbryggelokalraad.dk

Stemmeret til Årsmødet har medlemmer, der har betalt 
kontingent for 2023 senest den 30. september

Bryggens Borgerforening
Islands Brygges Lokalråd

Udstilling 23. SEPT 2023—28. JAN 2024

ALDA MOHR EYÐUNARDÓTTIR
RAGNHILD HJALMARSDÓTTIR HØJGAARD
ÝRÚRARÍ

Strandgade 91 / Christianshavn
nordatlantens.dk

STOF TIL 
EFTERTANKE

Hair by DaHl
Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk 

Åbningstider: Man.: lukket · tirs., ons., fre.: 7.30- 17.30 
Tors.: 9.30-17:30 · Lør.: 9.00-13.00

Kolonihaveejere i HF Bryg-
gen slipper for at stille 
P-skiven hver 3. time. En ny 
sommerlicens giver tidsube-
grænset parkering i området 
omkring haveforeningen. 

Metroselskabet måler jord-
bundsforhold og grundvan-
dets placering under Axel 
Heides Gade.

 FACEBLADET
Find Bryggebladet på Facebook og bliv 
venner med os dér! Her kan du følge 
med i vores opdateringer og give os tip 
om vores lokalområde.
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skolen, der aldrig bliver færdig, er færdig
Hele to borgmestre slog vejen forbi indvielsen af Skolen på Islands Brygges 
nye ombyggede lokaler og udearealer

brede sig blandt børnene, 
men det kurerede børnekoret 
hurtigt med en forbilledlig 
fremførelse af ‘Når ulven hy-
ler’, inden det blev børne- og 
ungdomsborgmester Jakob 
Næsagers (K) tur til at tale.

- Som børneborgmester 
i København har jeg et øn-
ske om, at vi skal være dan-
marksmestre i børneliv. Alle 
skal have det godt og trives, 
for hvis man gør det, så er det 
dejligt at komme i skole. Og 
hvis det er det, så lærer man 
mest, sagde han og fortsatte:

- Skolen på Islands Brygge 
er den største skole i Køben-
havn, muligvis i Danmark. 
Hvor kunne det være fedt, 
hvis også det var den bed-
ste. Og nogle af dem, der 
kan være med til at gøre den 
til den bedste skole, det er 
jer, der sidder her på gulvet. 
Fordi hvis man er god ved 
hinanden, så bliver det en 
god skole.

Efter talerne blev først de 
deltagende forældre og siden 
de øvrige voksne - heriblandt 
de to borgmestre - sunget ud 
fra morgensamlingen og ført 
på en kort rundvisning i de 
nyrenoverede lokaler. 

Hybridgræs
Her viste en synligt stolt sko-

leleder Aase Hammer blandt 
andet de nyindrettede fæl-
leslokaler med blandt andet 
store specialbyggede sidde-, 
klatre- og legemøbler og nyt 
inventar med mere fleksible 
indretningsmuligheder. Ja-
kob Næsager bemærkede 
den gode akustik og Aase 
Hammer bekræftede, at det 
var der også blevet arbejdet 
på. 

Den sydligste del af skolens 
areal, der indtil for nylig var 
domineret af bombastiske, 
firkantede pavillonbygnin-
ger, åbner sig nu som et stort, 
åbent og grønt område med 
boldbaner på hybridgræs og 
løbebaner. Mellem boldba-
nerne og fredsskoven er lavet 
et grønt og bakket areal med 
træer og et stisystem samt en 
svævebane, som børne- og 
ungdomsborgmesteren ikke 
kunne dy sig for at tage en 
tur i. 

Vi er blandt de fem bedste sandwich i
København ifølge urbanguide.dk: 
“The Sandwich er Islands Brygges
mest kendte sandwichbar, og
igennem årene har den lille
sandwichbar i Njalsgade serviceret et
utal af strandnymfer- og løver”

Friskt håndlavet 
sprødt fuldkornsbrød

Københavns ældste sandwichbar siden 1996

Vidste du....
hos os får alle h

jemløse et gratis m
åltid?

Bestil på telefon: 32 95 99 97 eller sms-bestilling på 50 35 90 14
Åbent mandag-søndag 09.00-20.00

Njalsgade 10, 2300 København S. www.thesandwich.nu  

Bestil på SMS:

50 35 90 14

79,-

79,-

Tekst og foto Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Skolen på Islands Brygge 
har været under ombygning 
så længe og ad så mange 
omgange, at der ved sidste 
uges borgmesterbesøgte 
indvielsesfest blev slynget 
flere forskellige tal ud under-
vejs: Fem år? Seks år? Otte 
år? Ti år? Hvilket tal, der er 
korrekt, afhænger af hvilket 
byggeprojekt, man har i tan-
kerne. Skolen er blevet udvi-
det fra to til fire og til nu syv 
spor, og siden den nye udsko-
ling længere nede ad Artille-
rivej stod klar for to år siden, 
er basisskolen blevet ombyg-
get radikalt for at passe til de 
yngste elevers behov.

Madskole og udekøkken
Sidste uge fejrede Skolen på 
Islands Brygge så, at flere af 
skolens nyrenoverede faglo-
kaler, den nye madskole og 
et helt nyt udeområde med 
udekøkken er klar til brug. 

- Jeg har hørt, at udekøk-
kenet er så nyt, at I ikke har 
nået at prøve det endnu. Men 
vejret har heller ikke været 
supergodt siden efterårsfe-
rien, sagde overborgmester 
Sophie Hæstorp Andersen 
(S), da hun tog ordet umid-

delbart efter en smuk for-
tolkning af Tobias Rahims 
‘Flyvende Fadouma’ frem-
ført af skolens børnekor. 

- Jeg spurgte lige før, om I 
allerede er begyndt at spise 
mad fra madskolen, sagde 
overborgmesteren og blev 
mødt med et højt ‘jaaa’ fra de 
mange børn, der sad på gul-
vet i den store idrætshal. 

- Det var godt at høre. Jeg 
håber at I er glade for det, 
spurgte hun og fik denne 
gang et mere afdæmpet ‘na-
aahr’ retur, men fortsatte 
med et lille fnis:

- Der findes næsten ikke 
noget bedre end at komme 
ind og mærke, at der dufter 
af mad, som er blevet lavet 
på skolen, og som man sam-
men går ned og spiser i fæl-
lesskab.

Hun fremhævede, at Sko-
len på Islands Brygge nu er 
den første skole i Køben-
havn, der har et udekøkken, 
og at hun så frem til at høre 
om hvilke erfaringer, det vil-
le give, inden hun gav sig til 
at takke de forskellige entre-
prenører og tegnestuer, der 
har stået for byggeprojektet. 

dM i barndom
Sidstnævnte fik utålmodig-
heden og rastløsheden til at

Allehelgenskoncert: 
gustAv  MAhler - kin-
dertotenlieder, Modest 
Mussorgskys - dødens 
sAnge og dAnse
Fredag deN 3. November KL. 19.30

Kom og vær en del af fællesskabet

VORES 
FITNESSCENTER 
ER ÅBENT 24/7

100MBPS
WIFI

HYGGELIGE 
FÆLLESLOKALER

EVENTS HELE 
ÅRET

TAGTERRASSE FÆLLESVASKERI, 
CYKEL- OG 

OPBEVARINGSRUM

n i d o l i v i n g . c o m

Studios, 1 & 2 værelses lejligheder på Islands 
Brygge fra 9,000 kr. per måned

NJALSGADE 151, 2300 KØBENHAVN

N I D O  B R Y G G E N

de midlertidige pavillonbyg-
ninger er langt om længe 
væk og har gjort plads til 

et nyt idrætsområde med 
hybridgræs og løbebaner. 

Fra udekøkkenet er der udkig 
til et nyt, grønt og bakket 

udeområde. 
der var fint besøg fra både overborgmester Sophie Hæstorp Andersen (S) og børne- og ungdomsborgmester Jakob Næsager 
(K), da det blev fejret, at flere års renovering af Skolen på Islands Brygge var overstået.
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Bryggebørn skriver bog om 
ungdomslivets overgange og omveje

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Unge Forfattere/
eleverne på SKIB
redaktion@bryggebadet.dk

Ungdomslivets op- og ned-
ture bliver taget under ær-
lig behandling i ny novel-
lesamling af elever fra 6. 
til 8. klassetrin på Skolen 
på Islands Brygge. Bogen, 
der udkommer i starten af 
december, er blevet til som 
del af et forløb tilrettelagt 
af sociolog og forfatter Ah-
mad Durani og hans pro-
jekt ‘Unge forfattere’. Un-
dervejs i forløbet, der har 
varet fra august til decem-
ber, har eleverne udover at 
skrive hver deres novelle 
under temaet ‘overgange 
i livet ’ også selv stået for 
alle de praktiske elemen-
ter ved en bogudgivelse 
såsom opsætning af bo-
gen og design af bogens 
omslag, koordinering med 
trykkeriet samt økonomi 
og prissætning af bogen, 

når den snart er klar til ju-
lehandlen. 

Pressearbejde
Men også kommunikati-
onsstrategien omkring 
bogudgivelsen, som ud-
over opslag på sociale 
medier også indbefattede 
at række ud til lokalpres-
sen, fortæller kommunika-
tions-gruppen bestående 
af Sofie, Molly, Edith, Ju-
lie, Johannes og Ella, da 
Bryggebladet møder dem i 
forbindelse med forløbets 
sidste undervisningsgang. 
Det foregår i skolens store 
auditorium, hvor den sid-
ste planlægning af den 
store bogreception skal 
på plads. Der bliver ar-
rangeret præsentation og 
bogsalg, men der er også 
en del elever, der er i tvivl 
om, hvad deres opgave 
er. Fra bageste række ses 
tydeligt, hvordan mange 

computerskærme lyser op 
i hidsige farver fra forskel-
lige computerspil. 

Tunge emner
Kommunikations-gruppen 
derimod stiller beredvil-
ligt op til interview med 
det eneste medie, der har 
svaret på deres henvendel-
se. Udover at stå for pres-
searbejdet, har de også 
selv bidraget til bogen 
med noveller om alvorlige 
emner som skoleskift, at 
blive uvenner med sine 
venner, slået af sine for-
ældre eller om at vokse op 
med en skizofren mor.

- Det er tunge emner, 
men det er sjovere end 
bare at skrive om, hvad 
man har lavet en normal 
dag i skolen, fortæller en 
af pigerne.

Hvordan er det at tænke 
på, at folk kommer til at 
læse de historier, I har skre-

vet?
- Jeg tror ikke, at der er 

andre unge, der kommer 
til at læse dem. Mest bare 
vores forældre, siger en 
anden pige og tilføjer:

- Så kan de få et indblik 
i, hvordan det er at være 
ung, og hvad vi går og tæn-
ker på. 

Bogen bliver lanceret 
ved en bogreception på 
Skolen på Islands Brygge 
den 7. december klokken 
16:30, hvor det også vil 
være muligt at købe bo-
gen. 

Ensomhed, skoleskift og skizofreni. Det er tunge emner, der bliver behandlet 
i ny novellesamling af elever fra Skolen på Islands Brygge

elever fra 6. til 8. klasse-
trin på Skolen på Islands 

Brygge har begået en 
ny novellesamling om 
ungdomslivets mange 

udfordringer. 

Amager Rammemand

Åbent: man-fre 08-17-00 • lør 10.00-14.00
Oliebladsgade 5 • 2300 S • 32 59 00 88

Professionel indramning
på eget værksted

35-års jubilæum
Få 20%  rabat på alle  

indramninger, hvis du  
medbringer billede af  
denne annonce til butikken 
frem til 31. maj 2022

Amagers rammemand

IN-RAMMER

Opspændte malerlærred
DAnsk kvAlitet 
16 x 43 mm blindramme i 
lamineret fyrretræ. lærred 
grundet til Olie / acryl

fra kr. 48,00

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

Vi søger bude til at dele Bryggebladet ud, så er du fyldt 13 år, og kunne du bruge lidt ekstra lommepenge og en 
gåtur 1-2 timer en gang imellem, vil vi meget gerne høre fra dig. 
Bladet udkommer 4. uge og uddeles onsdag eftermiddag. De fleste af vores bude er mellem 13 og 18 år, men er du 
ældre og har lidt tid til overs, skal du ikke holde dig tilbage – vi skal ud på hele Bryggen hver gang og har brug for din 
hjælp.

Hvis du er interesseret, så send en mail til redaktion@bryggebladet.dk

Bryggebladet søger avisbude

Islands Brygge 25.  Tlf: 32 54 07 05
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Ny rørlægning ved Fælledby i offentlig høring
En udvidelse af adgangsvejen til og en udkørselsrampe fra byggepladsen på Amager Fælled kræver, at der lægges 
nye vandrør i grøften langs Vejlands Allé. Rørprojektet er i offentlig høring til starten af december

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

I forbindelse med byggeriet 
af Fælledby på Amager Fæl-
led beder selskabet Fælled-
by P/S nu om tilladelse til at 
lægge nye vandrør i den syd-
lige grøft mellem byggeplad-
sen og Vejlands Allé. Projek-
tet er i offentlig høring frem 
til den 7. december.

Når det regner på Amager 
Fælled, strømmer en del af 
overfladevandet til forskelli-
ge bassiner, søer og grøfter. 
En stor del af vandet ender 
i ‘hovedgrøft syd’, der løber 
langs med Vejlands Allé, 
hvorfra vandet fortsætter 
ud mod slusen, hvor det en-
der i havneløbet. 

Nye veje
I forbindelse med byg-
geriet af Fælledby på den 
sydlige del af Amager Fæl-
led ønsker selskabet Fæl-
ledby P/S nu at udvide den 
eksisterende adgangsvej 
til byggepladsen, ligesom 
man ønsker at lave en ny 
udkørselsrampe længere 
mod vest. Det kan skabe 
problemer for vandgennem-
strømningen i grøften, med 

mindre man hjælper vandet 
på vej med nye rør. 

Derfor har Fælledby P/S 
søgt om tilladelse til at 
lægge et nyt 34 meter langt 
betonrør under den nye 
udkørselsrampe samt til 
at udvide det eksisterende 
vandrør under indkørslen 
til byggepladsen med 10 
meter. 

Rydning
Projektet indebærer, at man 
i første omgang rydder om-
rådet og inddæmmer grøf-
ten, inden man graver ud og 
lægger de nye rør. Herefter 
kan der fyldes op omkring 
rørene og efterfølgende be-
plantes på ny. 

Men før der kan gives til-
ladelse til arbejdet, skal pro-
jektet, jævnfør vandloven, i 
offentlig høring. Høringen 
løber frem til den 7. decem-
ber på Københavns Kom-
munes digitale høringspor-
tal blivhoert.kk.dk

Fælledby P/s vil have bedre trafikforhold til og fra byggepladsen på Amager Fælled. Det kræver nye vandrør i grøften langs 
Vejlands Allé. 

Af Mark Gray, medlem af lokaludvalget

Amager Vest Lokaludvalg har været til 
borgermøde på Scandic Hotel, fordi 
Sund & Bælt skulle præsentere rappor-
ten for Miljøkonsekvensvurderingen 
for udvidelsen af Øresundsmotorvejen. 

Ifølge teamet bag Miljøkonsekvensvur-
deringen vil udvidelsen reducere en 
nærmest fordobling i antallet af støj-
plagede boliger omkring motorvejen. 
I 2018 blev der målt i alt 2.970 boliger. 
Dette tal skulle ifølge fremskrivninger 
blive til 5.606 støjbelastede boliger 
i 2040. Udvidelsen af motorvejen 
skulle ifølge Miljøkonsekvensvurdering 
reducere dette antal med 1.677 boliger 
til 3.929. En mitigering der kommer 
af, at man efter udvidelsen nedsætter 
hastigheden til 90 km/t på hele stræk-
ningen og lægger et støjreducerende 
asfalt-lag.

Lokaludvalget bemærker, at der ikke 
desto mindre er tale om en stigning til 
3.929 støjplagede boliger svarende til 
en stigning på 25%. Heraf en øget del, 
der vil være udsat for støjgener langt 
over både København Kommunes, 
Vejdirektoratets og WHO’s støjgrænser. 
En støjbelastning, som har beviseligt 
sundhedsmæssige konsekvenser, 
påpeger WHO.

Lokaludvalget har derfor stillet en 
række opklarende spørgsmål. Blandet 
andet til vurderingen af det eksisteren-
de slidlag, samt en række spørgsmål til 
teamet bag miljøkonsekvensvurderin-
gen, som vi håber de forholder sig til, 
når de laver en indstilling til Folketinget 
omkring den endelige udformning af 
udvidelsesprojektet. Efterfølgende vil 
vi gå i tænkeboksen og udarbejde en 
høring til miljøkonsekvensvurderingen. 

   
       

 

  

         

   Amager Vest Lokaludvalg 
     - Få indflydelse på din bydel 

Peter Hjorth 
Redaktør

Erik Vittrup 
Redaktør

Redaktionen Kontakt

Vi udfordrer miljøkonsekvensvureringen

Christine B. 
Andersen 
Redaktør www.avlu.dk

Kresten Thomsen 
Formand for Amager 
Vest Lokaludvalg

Alle medlemmer af 
lokaludvalget er på 
skift skribenter på 
avissiden.

Bliv en del af Borgerpanelet

avlu.dk/vaer-med/det-digitale-borgerpanel

facebook.com/amagervestlokaludvalg  

instagram.com/amagervestlokaludvalg 

Info@avlu.dk 
      
 Tlf. 21 51 39 35

ANNONCE FOR AMAGER VEST LOKALUDVALG

Af Peter Hjorth, medlem af lokaludvalget

Tak til alle jer, der kom forbi vores bor-
germøde om MetroParken - hvor kom der 
mange god input! Nu starter arbejdet.

I samarbejde med Ørestad Gymnasium 
afholdt vi den 24. oktober et borgermøde 
om MetroParken. 

Her deltog ca. 30 engagerede borgere fra 
lokalområdet og kom med en masse gode 
input og idéer til, hvordan vi kan udnytte 
de tomme arealer under og langs metro-
højbanen til noget fantastisk.

Metroselskabet, GFS og Vandlauget var 
også til stede og holdt oplæg, hvor de 
satte rammerne for, hvad der er muligt, 
og hvor der er udfordringer.

Borgerne, som deltog, kom med en mas-
se gode idéer til nye faciliteter og aktivi-
teter under og langs metroen gennem 
Ørestad

De mange gode idéer og input fra delta-
gerne bestod bl.a. af:

• Belysning på mosaik der reflekterer 
op på metroen

• Generelt mere belysning, bænke og 
grønt for et mere indbydende område

• Hundelufterpark
• Modelbådshavn hvor man også kan 

sejle med fjernstyrede både
• Stort skakspil for de unge skoleelever 

i området
• Skolehaver for børn
• Bane til panna bold
• Trækfærge
• Beplantning med træer og buske
• ... og meget mere

Næste skridt i arbejdet er, at vi i lokalud-
valget vil samle en arbejdsgruppe, som 
sammen skal finde ud af, hvilke projekter 
vi vil arbejde videre med. De skal senere 
hen præsenteres for politikere, så de 
forhåbentligt kan blive en realitet.

Nåede du ikke med til borgermødet, men 
har du flere gode idéer, eller ønsker du at 
blive en del af arbejdet? Så kontakt os!

Masser af idéer til MetroParken!

Deltagerne på borgermødet skrev deres idéer ned på kortet over metroen. Foto: Jakob Korshøj

Vil du være med?  
Kontakt: info@avlu.dk

ISLANDS BRYGGE

KL.10 Væk julemanden på den
bemandede legeplads i
Gunløgsgade. Derefter vil han gå
rundt i bydelen med pebernødder

kl.11-13 Klubben går juleoptog
igennem bydelen, og slutter ved
den bemandede legeplads kl.12
hvor man kan hilse på hestene og
få saft og clementiner
       
                   

KONKURRENCE

Merry Christmas

KL. 13-15
HVOR: I KULTURHUSET

PRÆMIER: FRA BRYGGENS BUTIKKER
UNDERHOLDNING: PER VERS

 & SØREN THORUP
tilmelding via kulturhuset

3 DECEMBER
JULE BANKO

2 DECEM BER
JUL PÅ BRYGGEN

KIG IND I BUTIKKERNE

BESØG BRYGGENS BUTIKKER HELE
DAGEN. DE HAR JULEHYGGE OG

GODE TING TIL JUL

HELE DECEMBER 
FIND JULEMANDENS POSTKASSE I GUNLØGSGADE.......

 

10-15 julemarked i Kulturhuset,
fra lokale og private kunstnere

og butikker. Varme og jule hygge
(Sælger:  book et bord) 

10 DECEMBER
JULEMARKED

ISLANDS BRYGGE
Merry Christmas

2 DECEM BER
JUL PÅ BRYGGEN

2 DECEM BER
JUL PÅ BRYGGEN
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Polyesterfrie bamsehelte redder børn fra mikroplast 
Ny Brygge-startup har skabt et plastfrit alternativ til polyesterfyldte puttebamser 

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Sleeping Hero
redaktion@bryggebladet.dk

“Tør du tage chancen med 
mikroplast i bamsen”, spør-
ger virksomheden Sleep-
ing Hero på sin Instagram-
profil henover et billede 
af et lille barn, der sover i 
matchende jordfarvet bo-
dystocking og sengetøj, 
mens det holder om en lille 
hvid enhjørning med su-
perheltekappe på. 

Enhjørningen er den ene 
af Sleeping Hero’s tre for-
skellige sovebamser, der er 
lavet af økologisk bomuld og 
helt uden brug af det plast-
baserede polyester, som 
langt de fleste andre bam-
ser er lavet af. Bag Sleeping 
Hero, der, som navnet og 
bamsernes superheltekap-
per antyder, vil ‘redde’ børn 
fra mikroplasten, står Bryg-
gebo Trine Oehlenschlæger 
(38) og Tea Hermann (39).

syntetisk elg
Udover entreprenørånd 
deler de to kvinder en stor 
undren over, hvorfor de pla-
stikfyldte bamser er gået 
under radaren for selv for-
ældretyper som dem selv, 
der ellers går meget op i at 
klæde deres børn i økolo-
gisk tøj, servere økologisk 
mad og putte dem i økolo-
gisk sengetøj. Ingen af de 
to havde skænket børnenes 
bamser en tanke, før Tea 
Hermanns mand vendte 
hjem fra en forretningsrejse 
i Canada med en ny bamse 
til parrets yngste datter.

- Han kommer hjem og vil 
give hende denne her elg, 
men da jeg får den i hån-
den, kan jeg bare mærke, 
at den føles underligt syn-
tetisk. Du ved, hvordan det 
er med små børn og bam-
ser. Når først de er blevet 
bedste venner, er de ikke til 
at skille ad igen. Så inden 
jeg giver min datter elgen, 

tjekker jeg mærket og op-
dager, at den er lavet af 100 
procent polyester, fortæller 
hun og gør store øjne. 

Polyester er de mest 
almindelige syntetiske fi-
bre, der blandt andet tør-
rer hurtigt, ikke krøller og 
som krymper mindre end 
eksempelvis bomuldsfibre. 
Men det er lavet af plastic 
og kan også afgive mikro-
plast til omgivelserne. 

- Børn har jo typisk man-
ge bamser, også mine, så 
jeg gik ind og tjekkede dem 
alle sammen. Hver og én 
var lavet af polyester. Også 
dem fra store brands, som 
alle kender. Så jeg ringede 
straks til Trine, der fandt 
det samme i næsten alle 
sine børns bamser. 

Putte-faktor
Hvis overraskelsen over, 
at samtlige bamser i de to 
børnehjem var fyldt med 
plastic, var stor, så var opda-
gelsen af, at det var så godt 
som umuligt at finde plast-
frie bamser på det danske 
marked, en endnu større 
øjenåbner. 

Trine Oehlenschlæger 
og Tea Hermann, der op-
rindeligt kender hinanden 
fra CBS, havde i nogen tid 
snakket om at starte virk-
somhed sammen, men 
uden at have fundet den helt 
rigtige idé. Men da de plud-
selig faldt over et stort hul 
i bamse-markedet, faldt alle 
brikkerne på plads. 

- Vi var selvfølgelig ikke 
de første, der havde fået idé-
en om at lave plastfrie bam-
ser. Men da vi kiggede på, 
hvad der var på markedet, 
syntes vi ikke, at der var 
nogen, der gjorde det rigtig 
godt, erindrer Trine Oeh-
lenschlæger og fortsætter:

- Vi havde én bamse her-
hjemme, der ikke var af po-
lyester, og den er helt stiv 
og kan nærmest stå selv, 
så den er ikke spor putte-

agtig. Dét var der ikke rig-
tig nogen, der var lykkedes 
med.

Putte-faktor er naturlig-
vis vigtigt i en sovebamse. 
Men det var også helt af-
gørende for Trine Oehlen-
schlæger og Tea Hermann, 
at skabe et plastfrit alter-
nativ til netop sovebamsen, 
som er den bamse, som 
børn har allermest nærkon-
takt med.

- Der er sket virkelig me-
get de sidste ti år i vores 
bevidsthed om, at alt hvad 
der er tæt på barnets nøgne 
krop, tøj, sengetøj og den 
slags, skal være uden kemi-
kalier. Men i den udvikling 
er bamsen af en eller anden 
grund blevet glemt, selvom 
børn jo faktisk sover med 
dem i op til ti år, siger Tea 
Hermann.

Hvorfor er det et problem, 
at der er polyester i bamser?

- Polyester er lavet af pla-
stik og er kemisk fremstil-
let. Det er én ting, når vi 
taler om eksempelvis taller-
kener eller kopper, men når 
vi har at gøre med sådan 
noget plush-materiale, som 
bamserne er lavet af, så af-
giver det mikroplast til om-
givelserne. Det gør det, når 
man vasker det, når man 
rører ved det eller gnider på 
det. Det er der lavet mange 
undersøgelser af, og ifølge 
forskere får vi mere plastik 
ind i kroppen fra blandt an-
det tekstiler, end vi gør fra 
fødevarernogle, forklarer 
Trine Oehlenschlæger.

Er det farligt?
- Vi ved ikke med sik-

kerhed, at det er skadeligt 
for børn at få mikroplast 
i kroppen. Men vi ved fra 
undersøgelser, at man har 
fundet mikroplast i lunger-
ne, blodbanerne og leveren 
på mennesker. Og vi ved, at 
børn er ekstra følsomme, 
fordi deres væv, organer 
og centralnerve system er 
mere modtagelige end i vok-
senalderen. Så spørgsmålet 

er, om man har lyst til at 
give sit barn en bamse, som 
med stor sandsynlighed af-
giver mikroplast, uden at 
kende konsekvenserne? Vi 
kan vel godt blive enige om, 
at det er dårligt, siger Trine 
Oehlenschlæger og tilføjer:

- Vi ser lidt på det, lige-
som man gjorde med passiv 
rygning tidligere. Selvom 
man ikke havde påvist en-
degyldigt, hvor farligt det 
var, havde de fleste det nok 
på fornemmelsen. 

Her går det GOTs
Lige fra Sleeping Hero’s fød-
sel, har det været afgørende 
for Trine Oehlenschlæger 
og Tea Hermann-Gebuhr, 
at deres virksomhed kunne 
blive GOTS-certificeret. 
GOTS er en certificering 
for tekstilvarer, der garante-
rer, at et produkt er produ-
ceret miljømæssigt korrekt 
og socialt ansvarligt. 

Det betyder blandt andet, 
at bamserne skal indeholde 
mindst 70% økologiske fibre 
og hele 95%, hvis de skal 
have mærkningen ‘økolo-
gisk’. Derudover opstiller 
GOTS-certificeringen en 
lang række sociale krite-
rier for selve produktionen 
såsom et godt arbejdsmiljø 
uden tvang og med god 
sikkerhed, ingen brug af 
børnearbejde, ingen for-
skelsbehandling, chikane 
eller vold på arbejdspladsen 
samt garanti for ordentlige 
arbejdstider og en rime-
lig mindsteløn. Det er for-
brugerens og ikke mindst 
Trine Oehlenschlægers og 
Tea Hermann, garanti for, at 
bamserne bliver produceret 
under ordentlige forhold.
Men kriterierne gælder 
begge veje, så den samme 
myndighed, der laver kon-
trolbesøg på den GOTS-
certificerede fabrik i Sri 
Lanka, hvor bamserne bli-
ver produceret, kommer 
også forbi kontoret i Tea 

Hermann-Gebuhrs hjem 
på Amager en gang om 
året for at tjekke, om hjem-
mearbejdspladsen er ergo-
nomisk indrettet, om der 
bliver sorteret affald, og at 
der generelter leves op til de 
mange krav indenfor GOTS 
standarden.

Utallige prototyper
Kompromisløsheden i for-
hold til at ville GOTS-cer-
tificeres skulle vise sig at 
være lidt af et benspænd i 
produktudviklingen. Hvis 
det var let eller billigt at lave 
bløde og rare putte-bamser 
uden polyester, var der jo 
nok flere andre, der havde 
fundet på det, og Trine Oeh-
lenschlæger og Tea Her-
mann måtte igennem utalli-
ge prototyper for at nå frem 
til det helt rigtige design og 
stoflighed i bamserne.

- Vi har nok været kunden 
fra helvede for fabrikken, 
griner Tea Hermann, men 
skynder sig at tilføje:

- Vi har heldigvis bevaret 
en god relation. Men pro-
cessen har helt sikkert væ-
ret længere, end den slags 
normalt er. Fordi Sleeping 
Hero ikke er vores hoved-

beskæftigelse, har vi haft 
den luksus at kunne sige, 
at det er ligegyldigt, hvor 
lang tid det tager, så længe 
vi når frem til det rigtige 
produkt. Så hellere betale 
for en sample mere, så vi er 
sikre på, at pelsen føles blød 
nok, at ørerne har den rig-
tige længde, eller at bamsen 
kan sidde op på den rigtige 
måde. 

Én fremfor ti
De høje bæredygtigheds-
krav er også medvirkende 
til, at bamserne med en 
stykpris på 399 kroner er en 
del dyrere end tilsvarende 
bamser af polyester.

- Det er vilkårene. Bære-
dygtighed tager bare læn-
gere tid og er dyrere. Det er 
selvfølgelig ærgerligt, hvis 
der er nogen, der ikke kan 
være med, siger Tea Her-
mann og bliver suppleret af 
Trine Oehlenschlæger:

- Så køb hellere én bamse 
i stedet for ti. Børn knytter 
sig alligevel altid til én bam-
se. Så køb bare én. 

Se mere på sleepinghero.
dk eller på Instragram @
sleepinghero_official 

Bamserne fra sleeping Hero findes indtil videre i tre varian-
ter. Den lyttende kanin med meget lange ører, den trofaste 
hund og enhjørningen, der er helt unik og accepterer alle, 
som de er.

25.11 SALSA JAM 
FEAT. LOS CUBRAZ

30.11 QUIZAFTEN 
MED HENRIK MILLING

2.12 KLASSISKE MINIKONCERTER 
FOR SMÅ LYTTERE

2.12 JAMES BROWN TRIBUTE 
PAPA’S GOT A BRAND NEW BAG

6.12 MENU: FLÆSKESTEG 
ELLER RØDBEDEBØFFER

9.12 
DANSEFEST MED BLAST

10.12 
BRYGGENS JULEMARKED

FIND FLERE ARRANGEMENTER 
OG BILLETTER PÅ

21.11 DANS PÅ BRYGGEN 
RUMBA

2.12 UNA ESTRELLA 
MUY HERMOSA 

EN FLAMENCOJULEKONCERT

17.11 BEAUTIFUL FUTURE 
DANSEFEST

18.11 KLUB GEYSER: 
MAMMUT IS IN LOVE + DANIEL KONGE + 

TERESE + NICKLAS BURMAN

3.12 JULEBANKO PÅ BRYGGEN 
FOR HELE FAMILIEN 

Trine Oehlenschlæger og 
Tea Hermann har tilsammen 
fem børn, der alle har skiftet 
næsten alle deres gamle 
polyester-bamser ud med 
plastfrie bamser. 
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Grundejerforening vil have ny sti på Fælleden
En ny 140 meter lang grussti mellem Hilmar Baunsgaards Boulevard og det eksisterende stisystem på Amager 
Fælled skal gøre det lettere for cyklister og fodgængere at komme på tværs af Islands Brygge

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
Illustration: 
Grundejerforeningen 
Artillerivej Syd
redaktion@bryggebladet.dk

Grundejerforeningen Ar-
tillerivej Syd er bekymret 
for trafiksikkerheden på 
Artillerivej. Særligt i kryd-
set ved Rundholtsvej, der 
ikke er lysreguleret, men 
hvor mange cyklister hver 
dag krydser den befær-
dede vej for at fortsætte 
ud på Amager Fælled. Få 
hundrede meter længere 
nordpå har grundejerfor-
eningen for egne midler 
etableret et lyskryds ved 
Hilmar Baunsgaards Bou-
levard, men her er der in-
gen adgang videre ud til 
stierne på Amager Fælled. 

Det ønsker grundejerfor-
eningen at lave om på og 
har derfor foreslået at lave 
en ny 140 meter lang sti fra 
lyskrydset og ud til de eksi-
sterende stier på Fælleden. 

- Vi kunne godt tænke 
os, at cyklister ikke bare 
kan komme til og fra vo-
res område, men også på 
tværs. Ikke mindst set i 
lyset af den nye bro over 
havnen, der rykker tættere 
på. Og når nu vi har beko-
stet et lyskryds ved Hilmar 
Baunsgaards Boulevard, 
er det oplagt også at få en 
sti ind til fælleden, i stedet 
for at cyklerne skal køre 
på kryds og tværs for at 
komme ned til Rundholts-
vej, forklarer formand for 
Grundejerforeningen Ar-
tillerivej Syd, Henrik Bo 
Hansen, og fortsætter:

- Vi har hørt de mange 
historier om problemerne 

ved krydset ved Axel Hei-
des Gade, og sådan vil vi 
for alt i verden ikke have, 
at det ender ved Rundholts-
vej. Derfor synes vi, at det 
er en bedre idé at føre cy-
keltrafikken gennem det 
lysregulerede kryds ved 
Hilmar Baunsgaards Bou-
levard.

Nej tak fra lokaludvalg
Hvis en ny sti på fælleden 
skal blive til virkelighed, 
skal det besluttes politisk. 
Og det kræver, at nogen 
stiller forslaget. Derfor har 
grundejerforeningen på 
opfordring fra Teknik- og 
Miljøudvalget rettet hen-
vendelse til Amager Vest 
Lokaludvalg for at søge 
deres opbakning. Men ud-
valgets medlemmer var 
ikke lige så lune på idéen 
som grundejerforeningen 
og afviste at bakke op om 
stien, førend en række for-
hold var undersøgt nær-
mere. Heriblandt hvordan 
cykeltrafikken hen over 
fælleden vil blive afviklet, 
hvis der kommer en ny sti, 
om skolebørn vil kunne 
bruge stien om vinteren, 
når det er mørkt, hvorvidt 
stien overhovedet kan rea-
liseres inden for rammerne 
af fredningen på området, 
samt om det vil være nød-
vendigt med lys på stien, 
hvilket kunne genere dyre-
livet på fælleden.

Henrik Bo Hansen for-
sikrer imidlertid om, at det 
ikke er en bred og oplyst 
cykelmotorvej, grundejer-
foreningen har i tankerne. 

- Vi forestiller os en lille 
grussti i stil med den, der 
ligger mellem politiskolen 

og HF Bryggen. Det er et 
lille bitte indgreb, som vi 
synes passer godt ind. Jeg 
forestiller mig ikke, at det 
ødelægger biodiversiteten.

Klar til at klage
Den vurdering er man lod-
ret uenig i hos Amager Fæl-
leds Venner, der ikke ser 
nogen grund til at lave nye 
stier på naturområdet.

- Hver eneste gang man 
skærer igennem naturen 
med en vej eller sti, så går 
det ud over biodiversiteten, 
fastslår Knud Erik Hansen 
fra Amager Fælleds Ven-
ner og fortsætter:

- Vores holdning er, at vi 
skal passe på Amager Fæl-
led og på vores naturom-
råder. Vi ønsker ikke flere 
unødvendige stier gennem 
området. Hvis der er et 
problem med trafikafvik-
lingen, så må kommunen 
løse det på andre måder. 
Der er trods alt kun 200 
meter hen til nærmeste an-
den sti. 

Han garanterer, at hvis 
den nye sti kræver dispen-
sation fra fredningen, så 
vil Amager Fælleds Venner 
klage over dette.

Rettidig omhu
Inden forslaget når så 
langt, skal nogen stille det 
i Teknik- og Miljøudvalget, 
eksempelvis som et såkaldt 
medlemsforslag fra et af de 
politiske partier.

Hos Det Radikale Ven-
stre er man positivt indstil-
let over for idéen, men har 
ikke decideret travlt med 
at komme i gang. 

- Jeg vil gerne kvittere 

Grundejerforeningen Ar-
tillerivej Syd for initiativet, 
der jo i bund og grund hand-
ler om at skabe en bedre 
og direkte vej til naturen. 
Det er imidlertid vigtigt, 
at vi har det behov for den 
direkte vej, før vi overho-
vedet undersøger mulighe-
derne og konsekvenserne 
ved sådan et indgreb på 
naturen. Og dér er det min 
vurdering, at behovet ikke 
er der endnu, og en under-
søgelse af behovet vil også 
skulle holdes op imod den 
aktuelle fredningssag af 
Amager Fælled, som vi har 
sat i gang inde på Rådhu-

set, siger Christopher Røhl 
Andersen (R), der sidder i 
Teknik- og Miljøudvalget.

Der er med andre ord 
ikke udsigt til, at Det Ra-
dikale Venstre kommer til 
at tage initiativ til en ny sti 
lige foreløbig. I stedet vil 
man afvente den kommen-
de nye cykel- og gangbro 
over havnen. 

- Den fremtidige cykel-
bro, der er planlagt til Si-
rius Plads, er endnu bare 
på tegnebrættet, og vi har 
stadig rigtig mange ting, 
der skal afklares, særligt 
hvordan trafikken fra cy-
kelbroen kan afvikles ved 
Enghave Brygge. Derfor er 
hverken undersøgelse eller 
etablering af en grussti til 
Amager Fælled fra Hilmar 
Baunsgaards Boulevard en 
del af vores forslagskata-
log på Rådhuset. 

G r u n d e j e r f o r e n i n g e n 
mener, at der er behov for 
stien her og nu, fordi cykel-
trafikken i dag går over det 
ikke-lysregulerede kryds ved 
Rundholtsvej, hvilket ople-
ves som utrygt.

- Vi ser ikke det samme 
behov lige nu af hensyn til 
fredningssagen på Amager 
Fælled, og fordi cykelbro-
en ikke er etableret endnu. 
Der er to andre indgange få 
hundrede meter fra det lys-
kryds, som giver adgang til 
fælleden. En løsning kun-
ne være at se nærmere på 
et lyskryds ved Rundholts-
vej på sigt for netop at give 
en tryg overgang uden at 
bygge en ny stiforbindelse 
på fælleden. Det er i hvert 
fald noget, som vi fra Ra-
dikale Venstre overvejer at 
se nærmere på, og, som jeg 
har forstået på forvaltnin-
gen, er muligt at etablere 
for at undgå utryghed ved 
krydset.

Grundejerforeningen Artil-
lerivej syd foreslår en ny 
stiforbindelse mellem Hilmar 
Baunsgaards Boulevard og 
Amager Fælled for at skabe 
lettere og sikrere passage 
gennem bydelen.

Grundejerforeningen Artillerivej syd ønsker en ny smal grussti som den, der allerede findes syd for HF Bryggen.

sauna i badekåbeafstand
Den maritime tegnestue MAST har søsat flydende øer, klatrevægge og dyppezoner i Københavns Havn. Nu 
drømmer de om at lægge flydesaunaer til kajs langs havnens mange privatejede bolværker 

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Thomas Ebert
redaktion@bryggebladet.dk

Den friske havluft bliver 
øjeblikkeligt afløst af duf-
ten af savsmuld i næsebo-
rene i samme øjeblik, døren 
til Slusens Bådebyggeri 
går op. En åben dør i den 
lille fordelingsgang fører 
direkte ind i en stor værk-
stedshal beboet af rund-
save, spånsugere og store 
bjælker af både nyt og gam-
melt træ, der står lænet op 
ad væggene. Op ad trappen 
og forbi en krumsabel i en 
paraplyholder åbner sig et 
kontor- og værkstedsfæl-
lesskab med fællesarealer, 
der roder på den kreative 
måde, og hvor forskellige 
byggematerialer, værktøj 
og tegneredskaber ligger 
efterladt steder, hvor en ny 
idé pludselig er opstået.

sauna til søs
Gennem de brede vindu-
espartier i fælleskøkkenet 
er der 180 graders panora-
maudsigt over den sydlige 
del af Københavns Havn 
med kig direkte til det ka-
rakteristiske gamle gule 
slusehus og videre over til 
det nye bykvarter på Slu-
seholmen. På pladsen lige 

nedenfor køkkenet bliver 
der arbejdet flittigt på et 
lille skarpskåret hus i lyst 
træ, der står på en ponton 
dækket af tværgående træ-
bjælker. I næsten hele den 
ene side af bygningen er 
der indsat en stor glasrude, 
igennem hvilken man kan 
nyde udsigten over Køben-
havns Havn, når den fly-
dende pavillon inden længe 
bliver sat til søs. 

Det er den ene af de to 
flyde-saunaer, som tegne-
stuen MAST har solgt til 
Københavns Kommune. 
Den første blev leveret og 
lagt til kajs ved havnebadet 
ved Fisketorvet i januar og 
er for ganske nylig blevet ta-
get i brug af medlemmerne 
af den lokale vinterbader-
forening, og den næste skal 
efter planen ud at ligge ved 
Amager Strand til næste år. 

Betonponton
Saunaen er blandt bygget af 
CLT (red. Cross Laminated 
Timber), massivtræs ele-
menter, træfiber isolering 
og termogran beklædning. 
Saunahuset står på en be-
tonponton med en kerne af 
flamingoskum, der holder 
pontonen flydende. Magnus 
Maarbjerg, der er den ene 
af tegnestuens to grund-

læggere, fortæller, at en 
af udfordringerne ved at 
bygge på vand er, at ponto-
nerne på grund af det hårde 
miljø ofte er bygget i CO2-
tunge materialer og malet 
med giftig bundmaling for 
at undgå tæring og bevoks-
ning. Derfor bruger Mast 
også meget tid og energi 
på at researche og udvikle 
nye og mere bæredygtige 
materialer og metoder til at 
bygge på vand.

Opvækst på 
verdenshavene
Den relativt unge tegne-
stue MAST, der er en sam-
mentrækning af Maritime 
Architecture Studio, er 
grundlagt af makkerpar-
ret Magnus Maarbjerg og 
Marshall Blecher, som lær-
te hinanden at kende på Ar-
kitektskolen i København. 
Australske Marshall Ble-
cher er rundet af strandkul-
turen down under, og Mag-
nus Maarbjerg er søn af en 
bådebygger og har derfor 
tilbragt størstedelen af sin 
opvækst på en tomastet 
skonnert, som hans far selv 
byggede, og har sejlet på de 
fleste af verdenshavene. Så 
da Magnus og Marshall be-
sluttede sig for at slå kræf-
terne sammen, gav det sig 

selv, at deres arbejde skulle 
fokuseres på arkitektur på 
vand. 

Men frem for at designe 
og bygge husbåde til be-
boelse langs havnefronten 
arbejder MAST med at for-
bedre forbindelsen mellem 
byen og vandet. Tegnestu-
en har efterhånden en del 
større projekter i udlandet 
i portfolioen, men flere af 
deres projekter er også 
at finde i København. De 
stod blandt andet bag den 
første af de såkaldte ‘dyp-
pezoner’, som oprindeligt 
lå ud for Kalvebod Bølge, 
men siden hen er sejlet vi-
dere til Nordhavn. For få år 
siden fik tegnestuen en del 
opmærksomhed for en fly-
dende ø med et enkelt soli-
tært træ, der lå som en oase 
midt i havnen, og senest har 
de i forbindelse med Kultur-
havn Festival lanceret en 
flydende klatrevæg; et pro-
jekt, det desværre viste sig 
vanskeligt efterfølgende at 
finde et permanent hjem til. 

Lokal sauna
En meget stor del af havne-
fronten i Københavns Havn 
er nemlig på private hæn-
der, og de forskellige grund-
ejerforeninger lægger ikke 
bolværk til hvad som helst; 

blandt andet af frygt for 
støjgener og mistet udsyn 
til havnen for beboerne.

Alligevel håber Magnus 
Maarbjerg, at netop før-
nævnte flydende sauna vil 
blive oplevet som et aktiv 
for beboerne langs vandet. 
Udover de to saunaer, som 
MAST har afsat til kommu-
nen, leder virksomheden 
derfor nu efter grundejere, 
der kunne være interesse-
ret i at have en tilsvarende 
sauna fortøjet til deres bol-
værk. MAST står for anlæg 
og drift af saunaen, som vil 
være offentligt tilgængelig 
for alle. Dog med prioriteret 
booking og rabat for bebo-
erne i grundejerforenin-
gens område. På den måde 
kan beboerne langs havne-
løbet få adgang til sauna i 
badekåbeafstand uden at 
stå på venteliste i årevis. 

Se mere på mast.dk eller 
på Instragram @mast_den-
mark

den flydende sauna kan 
rumme 12 siddende og sve-
dende gæster, har en skjult 
saunaovn og et stort pano-
ramavindue mod vandet. 
Derudover har den et mindre 
omklædningsrum med op-
bevaring, samt et udendørs 
trædæk med direkte adgang 
til badezonen.
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Bryggesnakkeklub hjælper udlændinge med at lære dansk
“Det lyder som havregrød i kog” skrev Benny Andersen i digtet Muddermålet. Dansk talesprog er svært for 
udlændinge. Det afhjælper ny snakkeklub 

Tekst og foto: Johnny 
Hedegaard
redaktion@bryggebladet.dk

“Mor, du er ustoppelig”, 
sagde Bodil Buhelts søn 
til hende, da hun fortalte 
om sit nyeprojekt: ”Snak-
keklubben”.

Snakkeklubben er et pro-
jekt, hvor herboende ud-
lændinge kan få hjælp til at
justere og øve deres dan-
ske samtale- og sprogfær-
digheder. Bodil Buhelt 
blev inspireret af andre 
lignende projekter, og har 
taget initiativet til at starte 
klubben her på Bryggen.

Selv om det kun få må-
neder siden hun, i en alder 
af 83 år, forlod posten gen-
nem ti år som leder af Fæl-
lesspisning” i Kulturhuset, 
var det altså på ingen måde 
for at hvile på laurbærrene

Forpustet
Uddannelsen til 3-sproglig 
korrespondent var for Bo-
dil Buhelt indledning til 
et langt, aktivt og inspire-
rende arbejdsliv, som først 
stoppede da hun blev 70 år. 

Nu startede en lige så
aktiv og inspirerende livs-
fase hvor børn, børnebørn, 
læseklubber, Ældresagen, 
fitness, veninder, bridge 
og billard blot er nogle af 
elementerne. 

Rejseaktiviteterne er 
der skruet ned for, men 
hun skal dog ”lige en tur 
til USA til december, fordi 
min søster fylder 90”.

Transportmidlet til ak-
tiviteterne er altid cykel. 

Uden el. Listen over aktivi-
teter er til at blive helt for-
pustet af, men på spørgs-
målet “hvordan får du tid 
til at sove?” lyder svaret:

- Ved du hvad, døgnet har 
24 timer, ikke sandt?

Og inden for ugens syv 
gange 24 timer er der nu 
plads til en snakkeklub om 
lørdagen for udlændinge, 
som vil lære det danske 
sprog.

Knubs til os alle 
Trods sine mange interes-
ser er Bodil først og sidst 
et ord- og sprogmenneske, 
og
taler selv meget tydeligt og 
præcist. Som kærlig, men 
nidkær, sprogvogter, deler 
hun gerne knubs ud med 
rund hånd, når der sjuskes 
og snøvles med sproget.

- Jeg ser aldrig en dansk 
TV-film uden undertek-
ster. Og at ordet ”Fuck” er 
blevet indlemmet i ordbo-
gen er der næsten ikke….
ord for. 

Vi har alt, alt for travlt, 
både på  cykelstien, i ar-
bejdslivet og når vi taler, 
mener Bodil. 

- Har du nogensinde hørt 
om P’ris? Nej vel, heller 
ikke jeg. Jeg var rystet, da 
det gik op for mig, at det 
var ”Paris.”

Eksemplerne gør det 
svært nok for os danskere. 
Hvordan er det så ikke for 
udlændinge? Når vi møder 
én, der forsøger sig med 
det danske sprog, er kode-
ordene for at gøre en for-
skel i hverdagen: 

- Giv tid og lyt med tålmo-
dighed, opfordrer Bodil.

Til gavn for andre - 
sammen med andre
Mange af Bodils aktivite-
ter er for egen fornøjelse. 
Det er dog ikke helt nok, 
kun at fornøje
sig selv.

- Jeg skal også lave no-
get, der kan gavne andre.

Det sker så nu i Snakke-
klubben. Bodil er godt nok 
den dynamiske iværksæt-
ter og inspirator for snak-
keprojektet, men det lig-
ger hende meget på sinde 
at understrege, at det ikke 
er hendes idé. Der er andre 
snakkeklubber i byen. Hun 
kopierer blot andres
fremragende projekter. Og 
Bodil gentager flere gange, 
at Snakkeklubben på Bib-
lioteket heller ikke er hen-
des alene. 

- Jeg kører det i gang, 
men vi er en gruppe; jeg er 
en del af en helhed.

Borgerpligt 
Men hvorfor en snakke-
klub? Bodil ser det som lidt 
af en borgerpligt at tage 
godt imod udlændinge, der 
har valgt det danske sam-
fund til, og VIL det. Det 
mener hun ikke er så
pokkers tydeligt, hverken i 
politiske beslutninger eller 
i hverdagslivet. Og når nu 
sproget er kæphesten i li-
vet, hvad er så mere natur-
ligt end at dele ud af sine 
kompetencer, der hvor
behovet er størst: Nøglen 

til at begå sig i samfundet?
Biblioteket i Njalsgade 

lægger lokale til hver lør-
dag formiddag kl.10-12, 
og det er et sted, hvor ud-
lændinge, uden forhånds-
tilmelding, kan komme og 
få hjælp til deres danske 
sprog. 

Hverdagssnak
Man samtaler om hver-
dagsting, og alt foregår på 
dansk. Alle bliver set og 
hørt. Nogle taler bedre end 
andre. Men man giver sig 
tid til, at den, der har ordet, 
får lov til at tale færdig. Ef-
ter en præsentationsrunde 
går man i små grupper 
med en dansk vejleder. En-
kelte har måske mere brug 
for én til én hjælp. Samtale-
emnerne vælger man selv. 

Der er kun to emner, der 
ikke berøres hér: Politik 
og religion. Hér handler 
det om mennesket og spro-
get. Ikke holdninger og 
meninger.

Men kan de ikke bare gå 
på sprogskole, udlændin-
gene? Jo, og det gør mange 
af dem også. Men det er lidt 
som at gå til teori, når man 
skal tage kørekort. Teorilo-
kalet og trafikken på gaden 
er to vidt forskellige ting. 
Det samme i sproget.

Incitament og tempera-
ment har samme bogstav-
endelser, men udtales vidt 
forskelligt. Eller som en af 
gruppedeltagerne siger:

- Da jeg flyttede sammen 
med min kæreste, lærte 
jeg mere om dansk samtale 
på en måned, end gennem 

et helt år på sprogskolen. 
En anden fortæller til de 

andre i gruppen, at han har 
stort udbytte af at lytte til 
P1. Dels tales der tydeligt, 
dels kan han nå at lave sin 
egen ”ordbog”, ved at skri-
ve danske ord på den ene 
side af et kort og oversæt-
telse til modersmålet på 
den anden side.

En anden af deltagerne si-
ger: 

- På sprogskolen arbej-
der vi meget med teori og 
grammatik. For eksempel 
skriver man ”arbejdede”. 
Men i talesprog bliver det 
til ”arbejded.

Deltagerne kommer fra 
alle afkroge af verden. 
Egentlig er det ikke så vig-
tigt, hvor de kommer fra. 
Fællesprojektet er at lære 
det svære danske hver-
dagssprog, og al samtale 
foregår på dansk.

Hvordan får I kunder i 
butikken?

- Ved at tale med Bryg-
gebladet, på Facebook, 
opslag forskellige steder. 
Bodil Buhelt
opfordrer alle til at give 
budskabet videre.

Hver lørdag formiddag 
mødes udlændinge fra hele 
verden med lokale danskere 
i kælderen under Biblioteket 
i Njalsgade og snakker om 
løst og fast for at blive bedre 
til dansk. 

Kost og træningsmyter
Afskaf myterne - sandheden om træning
Tekst: Oliver Toldsted Marker
Foto: Mathias Snedled

Træning er en vigtig del af 
en sund livsstil. Det kan øge 
vores fysiske sundhed, men-
tale helbred og velvære samt 
forbedre vores livskvalitet. 
Desværre er træningsver-
denen fyldt med myter og 
fejlagtige informationer, der 
kan forvirre selv de største 
træningsentusiaster. Jeg vil i 
denne artikel skabe klarhed 
over de mest udbredte træ-
ningsmyter for at give dig 
den nøjagtige viden, du har 
brug for for at træne effektivt 
og sikkert.

Mere og hurtigere
Myte 1: Du skal træne hver 
dag (Mere træning er altid 
bedre)

En af de mest almindelige 
træningsmyter er, at du skal 
træne hver dag for at opnå 
resultater. Dette er ganske 
enkelt ikke sandt. Faktisk 
er det afgørende at give din 
krop tid til at komme sig og 
“reparere” sig selv mellem 
træningspassene. Hvis du 
overtræner, kan det medføre 
skader og forringede resul-
tater. Så husk at holde dine 
hviledage, så undgår vi også 
skader. 

Myte 2: Cardio er den ene-

ste måde at tabe sig på
Cardio-træning, som løb 

eller cykling, er en fin måde 
at forbrænde kalorier på, men 
det er ikke den eneste måde 
at tabe sig på. Styrketræ-
ning er lige så vigtigt, hvis 
ikke vigtigere, da det øger 
din muskelmasse, hvilket 
øger din hvile-metabolisme. 
Derudover er styrketræning 
vigtigt, da det sørger for, at 
vi begrænser tabet af muskel-
masse, når vi taber os. 

Punktforbrænding og 
kulhydrater
Myte 3: Du kan tabe fedt på 
bestemte områder

Mange tror, at de kan redu-
cere fedt i bestemte områder 
af kroppen ved at fokusere på 
specifikke øvelser. Dette er 
kendt som spot-træning - og 
det virker ikke. Kroppen af-
gør, hvor den vil lagre og tabe 
fedt, og det er ikke noget, du 
kan styre ved at træne en be-
stemt del af kroppen.

Myte 4: Du skal fjerne kul-
hydrater for at tabe dig

At fjerne kulhydrater helt 
fra kosten er ikke nødvendigt 
for vægttab. Kulhydrater er 
en vigtig kilde til energi for 
kroppen, især for hjernen og 
musklerne. Vægttab handler 
grundlæggende om at skabe 
et kalorieunderskud, hvilket 

betyder, at du forbrænder 
flere kalorier, end du indta-
ger. Du kan opnå dette ved at 
motionere og kontrollere dit 
samlede kalorieindtag gen-
nem en afbalanceret kost, 
der sagtens kan inkludere 
kulhydrater. Derudover er 
kulhydrater en vigtig energi-
kilde, især for fysisk aktivitet 
og træning. Hvis du fjerner 
kulhydrater fra din kost, kan 
det føre til træthed, nedsat 
ydeevne under træning og en 
mindre effektiv forbrænding 
af kalorier.

Bonusmyte til kvinderne: 
Kvinder skal undgå styrke-
træning, da det vil få dem til 
at ligne bodybuildere

Kvinder har ikke det sam-
me hormonelle “miljø” som 
mænd, der er nødvendigt for 
at opbygge store muskler. 
Styrketræning er faktisk en 
fantastisk måde for kvinder at 
forbedre styrke og forbrænde 
fedt. Det vil IKKE automatisk 
føre til, at kvinder kommer til 
at ligne bodybuildere.

 

Få flere tips til din træning 
på mnptrainingclub.dk eller 
følg @mnptrainingclub på 
Instagram, TikTok og Face-

book.

BRyGGEMAD 
MED BROOKER

Tørretid
Siden tidernes morgen har man benyttet sig af at tørre fødevarer for at konservere og at have forråd til vinteren. I en tid, 
hvor man ikke havde køleskab, og hvor maden ville blive ødelagt af at komme i saltkarret – ja, så måtte det tørres. Nu til 
dags er det nok mere for bekvemmeligheden og nydelsens skyld og ikke længere en nødvendighed for at kunne komme 
igennem vintertiden.
Tekst og foto: Stephan 
Øhlers Brooker

Fra de gamle egyptere til 
romerne til vikingerne og 
videre til middelalderen 
har tørring af mad og råva-
rer været en nødvendighed 
for at kunne konservere og 
gemme mad til senere brug. 
I den moderne verden er det 
ikke længere nødvendigt 
at gemme til forråd, som 
det var tidligere. I en tids-
svarende konsumverden 
smider vi blot ud og køber 
noget nyt, og hvis vi vælger 
at benytte os af de gamle 
metoder, er det oftest for 
sjov eller for at udvise, at 
man er et helt enormt over-
skudsmenneske, som sag-
tens kan have hjemmelavet 
frugtlæder eller vandme-
lonchips med til sit barns 
klasse-kom-sammen!  

Rynkede frugter
Når de fleste husholdninger 
og moderne køkkener nu 
alligevel har en ophobning 
af forskelligt køkkenudstyr, 
så bør der være en dehy-
drator blandt slowcookere, 

airfryere, foodprocessorer, 
ismaskiner og marinade-
sprøjter.

Videnskaben bag en de-
hydrator er ret simpel - i et 
ventileret rum placeres det, 
man nu ønsker at tørre, på 
bakker med huller i. På den 
måde vil luft kunne cirkule-
re og tørre det, man ønsker 
tørret - man kan naturligvis 
sagtens bruge en ovn til at 
tørre, her er det blot vigtigt 
at sørge for, at ovnlågen 
står på klem, så fugten for-
svinder, og at man vender 
bagepladen jævnligt for at 
tørre jævnt. Det er dog ikke 
alle moderne ovne, der kan 
køre samtidig med, at lågen 
står åben.

Man kender og bruger 
allerede masser af tørrede 
produkter på daglig basis 
i mange hjem, som det er i 
dag.

Rosiner, dadler, choko-
lade, bønner, linser, nødder, 
kød og alverdens frugter og 
bær - for ikke at nævne alt 
det frysetørrede kaffe, der 
formentlig står og er klar til 
at lave den hurtige kop kaf-
fe i de fleste hjem. Selv for 
kaffe-aficionados, som kun 

sværger til “rigtige” kaffe-
bønner lavet på en espres-
sokande, er bønnerne lige-
ledes tørret.

Fornuftig flank
Med en dehydrator i vå-
benarsenalet opstår der 
masser af muligheder for 
selv at kunne lave noget af 
det, man normalt køber.
Hvis man tager i skoven og 
finder svampe, er det en 
god mulighed at konservere 
svampene. Frugten, som 
ligger i frugtfadet og begyn-
der at blive blød og se ryn-
ket ud, er ligeledes oplagt at 
komme i dehydratoren - så 
er der tilmed en lækker in-
grediens til den hjemmela-
vede granola. Hvis man som 
undertegnede aldrig har 
fundet ud af at bruge flank-
steak til noget fornuftigt - så 
er det glimrende at lave beef 
jerky af. En god marinade 
med soya, sød chili og ens 
favoritkrydderier, og så i 
tørremaskinen, så har man 
en lækker snack - som også 
fungerer godt i ungernes 
madpakker.

Hvis man har chiliplanter 
i vindueskarmen eller al-
tanhaven, så er det også en 
god måde at konservere sin 
chilihøst - så har man sine 
egne chilier året rundt og 
ikke kun i høstperioden. 
En af de personlige favo-
ritter er tørrede skiver af 
banan, som bliver dyppet 
i kokosmælk for så at blive 
tørret igen.

For at kunne kalde sig 
overskudsmenneske af før-
ste grad, kan man jo vælge 
at tørre blommer, som så 
bliver til svesker - disse sve-
sker kan så puttes i julean-
den sammen med æbler fra 
haven, og så er man beret-
tiget til den titel.

Tør frugten, nødderne og 
så også øjnene. 

GRANOLA:

En god mysli med tørret 
frugt, gryn og nødder - god 
til morgenmaden eller en 
snack.

n 30 g hasselnødder
n 30 g mandler
n 30 g solsikkekerner
n 30 g kokosflager
n 150 g havregryn
n 2 håndfulde rosiner
n 2 håndfulde tørrede 

dadler
n 2 håndfulde tørret kiwi
n 3-4 spsk. god honning

Nødder hakkes groft og 
ristes i ovnen sammen med 
havregryn og kerner - 12-15 
minutter ved 150 grader.
Dadler og kiwi skæres i 
mindre stykker - når nødder 
og gryn er ristet, tilsættes 
de tørrede frugter sammen 
med kokosflager og hon-
ning. Tilbage i ovnen i 5-7 
minutter - køl af og opbevar 
i en lufttæt beholder. Gra-
nolaen bliver kun bedre af, 
at frugten og rosinerne er 
hjemmetørret.

Hjemmelavet granola med 
tørret frugt - enten fra ovn 

eller dehydrator.
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deT sKeR  
På BRyGGeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  JUL

Lokale julegaver
Igen i år samler Bryggens 
mange butikker, både de, 
der er synlige i gadebil-
ledet, og de mere skjulte, 
deres bedste bud på årets 
julegaver til et stort anlagt 
julemarked i Kulturhuset Is-
lands Brygge. Der er mulig-
hed for både hårde og bløde 
pakker til at lægge under ju-

letræet, men også en anled-
ning til at støtte det lokale 
butiksliv på Islands Brygge, 
der på denne dag er samlet 
under ét tag.

Bryggens julemarked i Kul-
turhuset Islands Brygge søn-
dag d. 10. december klokken 
10-15. 

❚  KONCERT

swing og jazzelegance på 
sturland 
En af dansk jazz’ grand old 
men, saxofonisten Jesper 
Thilo, kommer forbi Stur-
land sammen med sin ener-
giske kvartet. Thilo, der 
er kendt som ‘Mr. Main-
stream’ inden for dansk 
jazz, vil sammen med sit 
stjernespækkede hold be-
stående af Jacob Fischer 
på guitar, Anders Provis 
på trommer og Jens Skou 
Olsen på bas, sørge for en 
aften fyldt med elegance, 
swing og melodisk geniali-
tet.

Med et repertoire, der 
strækker sig fra de klas-
siske jazzrytmer til forfri-
skende fortællinger om 
musikkens verden, er kon-
certen ikke kun et møde 
med sublim musik, men 
også med en levende histo-
riefortæller.

Koncerten er den første 
af mange jazzkoncerter i 
det nyåbnede eventspace 
Sturland i Sturlasgade, og 
baren har åben både før og 
efter koncerten.

  Jazzkoncert med Jesper 
Thilo på Sturland i Sturlas-
gade 14D den 16. november 
klokken 19:00. Billetter ko-
ster 225,- og kan købes på 
sturland.dk

Jesper Thilo spiller flere typer rørbladsinstrumenter, men han 
er især kendt for sit spil på tenorsaxofon. . 

Kunsthåndværk, strik og syltning. Bryggens butiksliv viser sin bredde til det årlige julemarked i kulturhusets store sal.
Foto: Ricardo Ramirez.

❚  JUL

det bliver jul på Bryggen!
Den traditionsrige jule-mar-
kedsdag vender tilbage med 
alle de kendte og elskede ju-
letraditioner. 

Julemanden har meldt sin 
ankomst natten til 2. decem-
ber. Han lander frygteligt 
sent, så han har fået lov til 
at sove på legepladsen, da 
han véd, at mange børn vil 
kunne finde ham dér. 

Han kan være en træt 

gammel mand, så der er 
uden tvivl brug for, at ALLE 
Bryggens børn vil hjælpe 
med at vække ham lørdag 
morgen kl. 10. 

Når julemanden har gne-
det søvnen ud af øjnene og 
hilst på de mange brygge-
børn, går han en tur rundt 
i Bryggens Butikker og ser, 
om han kan finde et par 
gode gaver til nissemor. Og 

for at få en pebernød og se, 
hvor flot der er pyntet op i 
butikkerne.

Klokken 11 går børn, 
unge, heste, æsler og for-
ældre fra Islands Brygge 
Fritidscenter "Klubben" 
deres årlige juleoptog. Fest-
ligt syn med mange børn i 
alverdens kostumer. Efter 
en rundtur i gaderne i den 
gamle bydel ender optoget 

ved legepladsen cirka kl. 12.
På dagen hænger jule-

mandens postkasse på le-
gepladsen, hvor man kan 
aflevere sine svar på årets 
julekonkurrence. Spørgs-
målet? Det kan du finde an-
detsteds i avisen. 

Resten af december hæn-
ger postkassen ved Bryg-
gens Osteopati, Gunløgs-
gade 35. Der trækkes lod 
om en gave fra Bryggens 
butikker.

Jul på Bryggen den 2. de-
cember hele dagen på lege-
pladsen i Gunløgsgade og 
i Bryggens mange butikker. 
Mere info følger på Facebook-
siden ‘Bryggens Butikker’ og i 
Facebookgruppen ‘Opslags-
tavlen på Islands Brygge’.

Børnene fra ‘Klubben’ har 
øvet som gale og melder klar 
til deres traditionsrige optog 
til Jul på Bryggen. 
Foto: Ricardo Ramirez

❚  FOREDRAG

sig dav 
til Ai
Er kunstig intelligens et 
nyttigt arbejdsredskab eller 
en eksistentiel trussel mod 
menneskeheden? Uanset 
hvor optimistisk eller pes-
simistisk anlagt man er, er 
der mulighed for at hilse på 
den nye simulerede intel-
ligens, mens den stadig er 
i sin uskyldsrene barndom.

Tech-afficionado Morten 
Haulik giver en introduk-
tion til kunstig intelligens 
og dens utallige anvendelse 
fra kreative skriverier til 
forbløffende billedkunst og 
viser, hvordan AI allerede 
er ved at revolutionere vo-
res verden. Og så giver han 
nogle fif med til, hvordan 
du selv kan bruge AI i din 
hverdag. 

Foredraget er både for 
folk, der aldrig har stiftet 
bekendtskab med kunstig 
intelligens, og tech-nørder, 
der allerede har indsigt og 
erfaring med AI. 

Foredrag om kunstig intel-
ligens med Morten Haulik i 
Bryggekælderen den 28. no-
vember klokken 19:00. Arran-
gementet er gratis. 

❚  JUL

Julehygge i Ørestad Nord
Lav hjemmelavet julepynt, 
spis risengrød og syng ju-
len ind, når Ørestad Nord 
holder julefest for store 
og små. Det kommer til at 
dufte af jul, når Grundejer-
foreningen Ørestad Nord 
åbner dørene til årets jule-
arrangement.

Her kan du og din familie 
lave søde, hjemmelavede 
julekogler og andet pynt, 
mens I varmer jer med ri-
sengrød og små tårer af en 

kop dampende, hjemmela-
vet æblegløgg.

Senere er der besøg af 
musikerne Sille & Palle, der 
vil hjælpe med at synge ju-
len ind – både med koncert 
og fællessang i Tietgenkol-
legiets runde gård. Hvis 
det lyder godt nok, kan det 
være, at Julemanden kom-
mer forbi med julelække-
rier.

Julehygge i Ørestad Nord 
i Tietgenkollegiets festsal, 
Rued Langgaards Vej 10 ons-
dag den 6. december klokken 
16-18. Arrangementet er gra-
tis. 

Grundejerforeningen Ørestad Nord inviterer til julehygge, juleværksted, juleknas og julesang 
på Tietgenkollegiet.

❚  JUL

Unikt julemarked
Bryggens og måske byens 

mest unikke julemarked 
er igen i år at finde i NEFA 
på Nokken. Udover glögg, 
æbleskiver, spontan sang 
og musik og den unikt hyg-
gelige nokke-julestemning 
vil der være boder med alt, 

hvad du ikke havde drømt 
om, at du stod og manglede, 
men pludselig gjorde.

 
Nokkens julemarked søn-
dag d. 3. december klok-
ken 12-16 i NEFA på Nokken 
Strandvej 3.

Leder du efter en unik julegave, er Nokkens julemarked stedet, du finder den. 
Foto: Ricardo Ramirez.

❚  JUL

Kram og kunst
Baggården i Sturlasgade 
kommer til at summe af ju-
lehygge, når de forskellige 
kunstnere og håndværkere 
slår kræfterne sammen til 
et unikt julemarked. Her 
kan du finde unikt og gedi-
gent håndværk fra blandt 
andet æskefabrikken Elvo 
og Københavns Møbelsned-

keri samt print, plakater og 
tote-bags fra de mange for-
skelligartede kunstnere, 
der bebor det gamle indu-
striområde. 

Julemarked i Sturlasgade 
14D den 9. december klokken 
12-17. 

❚  JUL

Julestue i den 
gamle maskinhal
Amager Vest Lokaludvalg 
inviterer alle til en hyggelig 
dag med glögg, æbleskiver 
og klippe-klistre-station for 
børn i den pittoreske gamle 
maskinhal på Sundholm. 
Der vil også være quiz med 
præmier for op til 500 kro-
ner og mulighed for at få en 
sludder med medlemmerne 
af lokaludvalget. 

Julestue i Maskinhallen på 
Sundholmsvej 28A lørdag 
den 16. december klokken 13-
16. Arrangementet er gratis 
og kræver ikke tilmelding.

❚  FILM

Julebio i køreskolen
Bryggens trafik holder 
gratis julebio for Bryggens 
børn. Sløret er ikke løftet 
endeligt for hvilken film, 
der bliver vist. Men den 
bliver med garanti julet. 
Udover skolens ti biograf-
sæder er der siddeplads på 

gulvet og plads i baglokalet 
til fem voksne. Der bliver 
serveret lidt glögg og jule-
knas til filmen. 

Gratis julebio hos Bryg-
gens Trafik i Leifsgade 8 den 
10. december klokken 10.

Biografsæderne bliver normalt brugt til teoriundervisning, men i december kan ti bryggebørn 
sætte sig til rette og se julefilm hos Bryggens Trafik.
Foto: Bryggens trafik.



20 BRYGGEBLADET  16. november 2023 21BRYGGEBLADETCTRL+SHIFT FOR AT ÆNDRE 16. november 2023 DEBAT

Nyt fra bryggenet Foreningen Bryggenet · Leifsgade 7 · 2300 København S  
www.bryggenet.dk · info@bryggenet.dk
 

Læs mere på 
bryggenet.dk

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere ople-
ver, er relateret til bruger-
nes eget udstyr, specielt 
trådløse net (wifi). Bryg-
genet tilbyder derfor gratis 
hjælp fra en teknikker, 
som hjælper med at opti-
mere din wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved 
at guide dig igennem de 
mest almindelige løsnin-
ger og problemstillinger. 
Hvis dette ikke hjælper 
på hastigheden, så vil 
teknikeren vurdere om der 
er grundlag for et hjem-
mebesøg.

Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en 
gennemgang af din nuvæ-
rende wifi-løsning, med 
det formål at finde frem 
til årsagen for udfordrin-
gerne. Som en del af gen-
nemgangen vil teknikeren 
også sikre, at din trådløse 
router er indstillet korrekt 
for at få den bedst mulige 
oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, 
hvad der yderligere kan 
foretages for at få det 
bedste ud af din internet-
forbindelse. Her kunne 
mulige optimeringsforslag 
være en bedre placering 
af den trådløse router, 
udskiftning af den trådløse 
router eller udbygning af 
det nuværende signal. 

Bryggenet dækker om-
kostningen til teknikerbe-
søget, og hvis du ønsker at 
tage imod et optimerings-
forslag, så vil du få oplyst 
prisen for dette inden 
arbejdet startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 
2300 99, hvor Fiberby sid-
der klar til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, 
faktura og abonnements-
vilkår. 
Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du 
vil melde om fejl på de 
tjenester du modtager. 

Kundeservice leveres af 
de firmaer, der står for 
vore tjenester, så der er 
forskellige kontaktpunkter 
og åbningstider for hhv. 
internet og tv.

Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag kl. 9 
– 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en 
e-mail til support@fiberby.
dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Stofa.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-
ning 
hverdage kl. 08:00-21:00
weekender og helligdage 

kl. 09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til support@stofa.dk.

Bryggenets pri-
ser

Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.

Tv
Lille pakke: 174,50 kr./md.
Mellem pakke: 469 kr./md.
Stor pakke: 719 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 369,50 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 459,50 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 529,50 kr./md.1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

diætister
Klinisk diætist Vibeke Mousten
Kigkurren 8D, st. th.
21 96 51 00 · www.diaetistpraksis.dk

dyreartikler
HPReptiles Danmark ApS
Egilsgade 12, kld
Man – Fre 11.00-18.00
Lørdag LUKKET
92 43 01 77 · www.hpreptiles.dk

ejendomsmæglere
Estate Amager – Eldrup & Bast
Islands Brygge 7
33 21 00 04 · www.estate.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk
bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

Genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk 

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
Heidi Sahlgreen
Leifsgade 16, 5. th
26 55 28 27 · aktivforandring.dk

ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

skønhedsklinikker 
Hos Amal
Egilsgade 4
20843136 - www.HosAmal.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

søger kolonihave!

Da min 3-årige datter og jeg bor i en 

lille lejlighed på Bryggen, søger jeg 

en kolonihave, hvor hun kan få græs 

under fødderne.

Overvejer du at sælge din koloni-

have? Så kontakt mig gerne:

23 24 44 51. Bedste hilsner Line



Byttelejlighed, leje:Haves:  2½ værelses 65,5 kvm. Badeværelse med sidebadekar. Lys med altan og grønne omgivelser. Par-keringsplads. Vaskekælder. Gode muligheder for børn. Tæt på Amager Strand og Sundbyvester Plads. Gode 

transportmuligheder.  Billig husleje.Ønskes: 2-3 værelser på Islands Brygge. 60-80 kvm. Kontakt mig gerne på: 22 83 64 58 eller lonekarin@live.dkDe bedste hilsner, Lone



OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

søges: lille lokale på delebasis til min web-

butik der forhandler kunst.

Et par dage om ugen i to timer ad gangen

Kontakt @art_lover_cph  eller l.troika@

gmail.com

Bytte andelslejlighed søges!
Haves: Herskabslejlig-hed på Frb. med fransk altan, 127m2, 2. sal, fordelt på 3 store rum som evt. kan opdeles. Stor grøn og børneven-lig gård.

Pris ca. 2,7 mil. inkl. 

forbedringer, boligaf-gift 8.400 inkl. vand og varme.
Vi søger en lejlighed på 80-100m2 med altan.Henvendelse til Lilian på mail:  

35352708L@gmail.com  eller tlf. 3317970





Test din viden om 
islands Brygge

1. Skolen på Islands Brygge åbnede i 1971 men gik kun til 5. 
klasse. Hvornår blev skolen udvidet til 9. klasse?  

 a. 1986
 b. 1996
 c. 2006

 
2. Gemini Residence mellem gaden Islands Brygge og 

Bryggebroen er en ombygget frøsilo med en højde på 42 
meter. Den indeholder 84 lejligheder. Hvornår blev de to 
frøsiloer oprindelig bygget?

 a. 1953
 b. 1963
 c. 1973
 
3. Lægemiddelstyrelsen flyttede til Islands Brygge i 2003 

på hjørnet af Axel Heides Gade og gaden Islands Brygge. 
Bygningen var en central del af Dansk Sojakagefabriks 
produktion. Hvad lavede de i den?
a. DS Industries administration
b. Dansk Sojakage Industris maskinsale, kraftværk, 

kedelrum og produktionslokaler
c. Dansk Sojakagefabriks klorekstraktionsanlæg

4. A-Huset blev opført i 1960 som ”Industrihotel”. Bygningen 
set fra oven ligner et ”A”. Fra 2007-2010 blev der lavet en 
omfattende renovering hvor der blev opført 195 lejligheder 
under navnet Hotel Stay med butikker i stueetagen. 
Holgaard Arkitekter stod bag ombygningen og vandt en 
pris. Hvilken 

 a. Københavns Kommunes Bygningspræmiering for 
bedste ombygning

 b. Thorvald Bindesbøll Medaljen 
 c. Icopal Prisen

 (se svarene på side 22)

Biler over børn og 
helbred
Debat af: Thomas Neumann, 
Gunløgsgade
 

Artillerivej er en gade med 
to skoler og adskillige in-
stitutioner, og alt i alt har 
langt over 1.000 børn deres 
daglige færden langs vejen. 
Kommunen har en besyn-
derlig børnefjendsk hastig-
hedspolitik her. I starten af 
Artillerivej fra Njalsgade 
og sydpå må man køre 50 
km/t, og det er lige forbi 
Islands Brygge Skole. Lidt 
længere fremme må man 
så køre 40 km/t. Andre 
steder har man 30 km/t 
zoner ved skoler og institu-
tioner. Men måske er børn 
bare billigere i udskiftning 
på Bryggen. Måske kunne 
kommunen bruge et lille 
beløb på skilte og reducere 
hastigheden til 30 km/t fra 
Artillerivejs start og helt 
ned til dér, hvor bebyggel-
sen stopper ved Rema1000 
på Rundholtsvej. Det vil 
give Bryggens beboere tre 
gaver. Levende børn, me-
get mindre larm og mindre 
forurening og CO2-udled-
ning. Ja, hvorfor vente?

svar fra Teknik- og 
Miljøforvaltningen:
I forbindelse med det by-
dækkende hastighedspro-
jekt, hvor hastigheden sæt-

tes ned med 10 km/t i hele 
byen, forventer Teknik- og 
Miljøforvaltningen at sætte 
hastigheden ned på Artil-
lerivej. På strækningen 
mellem Vejlands Allé og 
Rundholtsvej og mellem 
Gullfossgade og Njalsgade 
sættes hastigheden ned til 

40 km/t. På strækningen 
mellem Rundholtsvej og 
Gullfossgade nedsættes 
hastigheden til 30 km/t. 
Ændringen af hastigheds-
grænserne kræver god-
kendelse fra politiet, og 
forvaltningen forventer, at 
hastigheden senest er sat 

ned ved udgangen af 2025. 
Forbi skolen har der dog i 
mange år været en anbefa-
let hastighedsgrænse på 30 
km/t med etablerede bump 
og signalreguleret kryds.

»
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hAns tAusens kirke
www.islandsbryggessogn.dk

 

 
Søndag den 19. november kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Inger Lundager
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 26. november kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 3. december kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Camilla Aggersbjerg
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 10. december kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 17. december kl. 11 
Familiegudstjeneste
ved sognepræst 
Jeanette Sauerberg
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Facebook: Hans Tausens Kirke, 
Islands Brygges Sogn

onsdAgskoncert
oNsdag deN 29. November KL. 17

Studerende fra Det Kgl. Danske Musikkonservatorium synger og spiller musik 
af Rossini, Glinka og Strauss, Schumann, Dvorák og Martinu. Oplev Ronnie Aro-
eti, sopran, Sarah Chung, klaver, Martin Houdek, cello og Yilin Wu, klaver.
Alle er meget velkomne i Hans Tausens Kirke. Der er fri entré til koncerten.

onsdAgscAfé 
Med fællessAng
oNsdag deN 22. November KL. 13-15

Kom og hyg dig med os til vores onsdagscafé. Vi er rykket indenfor i menig-
hedssalen og byder på fællessang fra Højskolesangbogen - akkompagneret af 
lækker kage og en dejlig kop kaffe. Det er gratis. 
Tilmelding er ikke nødvendig - du dukker bare op. 

du kAn søge 
oM JulehJælP
Menighedsplejen i Islands Brygges Sogn uddeler julehjælp til økonomisk 
trængte, som er bosiddende i sognet. Julehjælpen gives i form af gavekort. 
Har du brug for julehjælp i 2023, skal du udfylde et ansøgningsskema på 
www.islandsbryggessogn.dk 
Skemaet kan også hentes og afleveres på kirkekontoret, Kigkurren 8A, 2. th, 
2300 København S.

Frist for at sende/aflevere ansøgningsskemaet er mandag den 27. november. 
Du kan forvente svar tidligst den 6. december i din e-boks. Her får du også 
information om afhentning af julehjælpen.

Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk

TAk FOR 
sTØTTEN

NeUMANNS 
NATUR

Mange nok i flok
Livet alene og i flok. Fra ensomme 
muldvarpe til blishønefællesskaber
Tekst og foto: Thomas 
Neumann
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Har evolutionen fremmet 
kollektivet eller individua-
liteten? Benny Andersens 
skønne sætning i Svantes 
lykkelige dag ”fuglene fly-
ver i flok, når de er mange 
nok” er både logisk og un-
derfundig.

Vi store, magelige patte-
dyr har altid levet i grupper 
eller flokke. Vi har sikkert 
været et glimrende bytte 
for rovdyr, og derfor har 
evolutionen fremavlet nogle 
sociale væsener, der kunne 
være øjne og ører for hinan-
den. Senere er vi blevet jæ-
gere som eksempelvis ulve 
og spækhuggere, der også 
er kloge nok til at koordi-
nere og jage i flok. 

Sugemaller er virkelig en 
kæmpe gruppe fisk på mere 
end 800 arter, og de lever 
ikke i grupper. Men fisk, 
der lever i de frie vandmas-
ser, lever i stimer for at be-
skytte sig, og sådan ser det 
også ud oppe på jorden med 
hjorte, heste og den slags 
hovbærende dyr, der lever 
i det åbne. Toprovdyr lever 
alene eller i små grupper, 
men byttedyr lever kun ale-
ne, hvis de kan gemme sig 
i junglen som for eksempel 

okapien, på stenrevet som 
savgylten, mellem tangen 
som tangnålen, eller blot er 
mester i camouflage eller 
hastighed som haren.

Blishøns er mega-aggres-
sive over for alt i parrings- 
og redesæsonen. Om vinte-
ren lever de i store flokke, 
se selv på vores søer. Og 
sådan er billedet hos mange 
dyrearter, de lever alene, i 
tosomhed og i flokke på for-
skellige tidspunkter. Men 
vores skønne muldvarp, 
som desværre ikke bor på 
Amager, er en megastjerne 
inden for individualismen. 
Den møder kun en anden 
voksen muldvarp i parrings-
øjeblikket, og når disse få 
sekunder/minutter er over-
stået, ja så går der et år til. 

Flere eller i flok på 
fælleden er godt
Få går alene i biografen, i 
Tivoli, i teateret, på restau-
rant, på museum, og sådan 
er det også med naturen. De 
fleste fortæller om store na-
turoplevelser, netop fordi de 
delte dem med andre. Ofte 
er børn og desværre også 
voksne dybt nede i skær-
men og suget uhjælpeligt 
fast. 

Jeg har lige skrevet en 
børnebog om en storesø-

ster, der prøver at lokke sin 
gamer-lillebror med ud på 
tur. Bogen kan blandt andet 
lånes på Islands Brygges 
Bibliotek. Ingen kan vinde 
over skærmen, men små 
børn synes heller ikke, at 
tandbørstning og hårvask 
er fedt. Men fordi vi har 
haft insisterende forældre, 
er det gået godt, og det er en 
tvungen opgave at lave det 
lille men vigtige ”overgreb” 
for at få poderne med ud. Så 
slip selv tabletten og vrist 
den ligeså ud af hånden på 
din kære og kom afsted til 
den stærkeste tokompo-
nent-oplevelse – fællesskab 
og naturoplevelse.

Forbrændingen formindskes i formation med fjer og fællesskab.

Test din viden - svar

1. (c). 2006. i 1999 havde skolen udvidet med en 6. og 7. klasse.
2. (b). 1973. 
3. (b). dansk sojakage industris maskinsale, kraftværk, kedelrum 
og produktionslokaler. 
4. (a). Københavns Kommunes Bygningspræmiering for bedste 
ombygning

Julekoncert 
i hAns tAusens kirke
Fredag deN 15. deCember KL. 17

Koncert med MUKO, som består af omkring 70 studerende fra musikvi-
denskab ved Københavns Universitet under ledelse af Nenia Zenana. Alle 
er velkomne, og der er fri entré.

luciAoPtog i kirken
Torsdag deN 14. deCember KL. 10

Vintermørket markeres med den stemningsfulde tradition, hvor hvidklæd-
te børn går gennem kirken og synger ”Nu bæres lyset frem”. Deltagende 
børn møder ind kl. kl. 9.30.

koM til Juletræsfest
sØNdag deN 17. deCember KL. 12

Efter familiegudstjenesten i Hans Tausens Kirke kl. 11 er der juletræsfest. 
Vi glæder os til at se en masse glade børn og deres voksne. Fri entré.








